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دوشنبه اول ارديبهشت ۱۳۹۳  / شماره ۲۴۵۰
ســـيـــا ســـــت

جانشــين فرمانده نيروی دريايی ســپاه گفت: خود را آماده دفاع می کنيم و تا زمانی که کسی به دنبال 
تعرض به ايران اسلامی نباشد، سپاه خود را آماده نگه می دارد. ما به دنبال جنگ طلبی نيستيم، ولی در دريا 
و زمين آماده پاسخگويی به حملات بيگانگان هستيم. سردار عليرضا تنگسيری ادامه داد: حضور سپاه 
در خليج فارس باعث شده تا کشتی ها از مسير قبلی خود تردد نکنند و به صورت کنترل شده تردد داشته 
باشند. تنگسيری با بيان اينکه «در برخی مواقع عبور و مرور کشتی ها را رصد می کنيم»، اضافه کرد: با تردد 

بيگانگان مشکلی نداريم ولی معتقديم بيگانگان نمی توانند برای ما دوستی و مودت ايجاد کنند. جانشين 
فرمانده نيروی دريايی سپاه با بيان اينکه «بيگانگان در حريم دريايی ما نيستند»، تصريح کرد: دزد دريايی در 
حريم آبی خود نداريم و ثبات بسيار خوبی در خليج فارس حاکم است که اين به دليل حضور نظامی ما و 
کشورهای همسايه در آب های خليج فارس است. تنگسيری ادامه داد: بيگانگان حتی تا ۲۴ مايل دورتر از 

حريم دريايی ما نيز حضور ندارند و در حريم دريايی کشورهای عربی، به صورت ايستا هستند.

جنگ طلب نيستيم اما دست متجاوزان را قطع می کنيم 

آيــت ا... محی الديــن حائری شــيرازی نامه ای خطاب به ميرحســين 
موسوی و مهدی کروبی منتشر کرد. متن اين نامه که در وب سايت شخصی 
آيت ا... حائری شــيرازی منتشــر شده بدين شرح اســت:« حضور برادران 
ارجمند جناب آقای مهندس ميرحسين موسوی و حجت الاسلام والمسلمين 
مهدی کروبی (وفقهما االله لطاعته) سلام عليکم، بنده فکر می کنم که باور شما 
در آنچه می کنيد خدمت به اسلام و انسانيت در راه آزادی و کرامت انسانی 
است. آنکه در زاهدان با عمليات انتحاری مرحوم سردار شوشتری و چهل 
همرزمش را شهيد کرد و شصت نفر از ايشان را مجروح نمود نيز قصدش 
جز خدمت به اسلام و مسلمين و نيل به درجات عاليه در بهشت برين چيز 
ديگری نبوده است. دعوت مردم به آمدن در خيابان ميوه ای  است که در دامن 
آمريکا و اسرائيل افتاده و با اصرار بر مشی گذشته باز هم خواهد افتاد. آنچه 
در مصر و اخيرا در اوکراين واقع شد نمونه روشن آن است. لطف خدا بود 
که قضيه جمع شد. در انجيل برنابا آمده است که عيسی بن مريم عليه السلام 
ابليس را تبليغ نمود که توبه کند ابليس پرســيد چگونه توبه کنم و عيســی 
نيز از خداوند پرسيد و خداوند فرمود: يک کلمه بگويد بد کردم، پشيمانم. 
عيسی(ع) مطلب را به اطلاع ابليس رساند و ابليس در پاسخ گفت چرا من 

بگويم! چرا خدا نگويد بد کردم پشيمانم!!
 خوبی بر خوبی های ديگر اضافه کنيد

برادران! در پرونده شما خدمات بزرگی به اسلام و انقلاب را می توان 
مشاهده کرد. اگر اين خوبی را بر خوبی های ديگر خود بيفزاييد که: «وما 
ابری ء نفسی ان النفس لاماره بالسوء الا ما رحم ربی ان ربی غفور رحيم» 
چه اشــکال دارد؟! شــما که همواره گفته ايــد و می گوييد: «الهی لاتکلنی 
الی نفســی طرفه عين ابداً و سال هاست می گويد «الهی لاتردنی الی سوء 
استنقذتنی منه ابدا» و با خداوند مناجات می کنيد که «الهی لا تسلبنی صالح 
ما انعمت به علیّ ابدا» و آرزومنديد که مصداق اين آيه باشيد «ياأيها الذين 
آمنوا کونوا قوامين بالقسط شهداء الله ولو علی أنفسکم»؛ بياييد با عمل به 
لوازم نيايش های خالصانه اين افتخار بزرگ را برای خود در دنيا و عقبی 
حفظ فرماييد. امام راحل وقتی مصلحت اســلام و انقلاب و مردم را در 
قبول قطعنامه ديد، فرمود: من بودم که گفتم تا آخرين نفر و تا آخرين قطره 
خون خواهيم جنگيد، امروز می گويم صلح با صدام را می پذيرم و اين صلح 

تاکتيکی نيست. من اين جام کشنده تر از زهر را سر می کشم و مسئوليت اين 
کار را شخصا قبول می کنم. ديديد حرمت امام در بين مردم بيش از پيش شد 
چون مردم طرفدار مظلوم هستند و چون امام را مظلوم ديدند محبوبشان 
شــد. شما می فرموديد انتخابات بايد منحل شود، در جواب گفتند: هرچه 
که قانون انتخابات بگويد و اين کار را به عهده هرکس که گذاشــتند شما 
نپذيرفتيد! و به مردم گفتيد از آرائتان دفاع کنيد! و به خيابان ها بريزيد! مگر 
قُواْ». آيا  خداوند باری تعالی نفرمود: «وَاعْتَصِمُواْ بِحَبْلِ االلهِّ جَمِيعاً وَلاَ تَفَرَّ
به خيابان کشاندن مردم تفرق نبود؟! يا به خيابان آمدن اعتصام به حبل االله 
بود؟! در بيست و دوم بهمن پنجاه و هفت امام به مردم گفت به خيابان ها 
بياييد و حکومت نظامی شاه را برچينيد و مردم آن روز به خيابان آمدن را 
اعتصام به حبل االله ديدند. لذا همگی آمدند و انقلاب پيروز شد. وقتی پس 
از انتخابــات ۸۸ مــردم را به آمدن در خيابان ها دعوت کرديد نه شــما در 
موضع امام راحل بوديد و نه نظام در جايگاه شــاه و ســاواک و آمريکا و 
اسرائيل!! شما در موضع رقابت انتخاباتی بوديد و می خواستيد برنده ميدان 
باشــيد و نظام در موضع اجرای مو به موی قانون اساسی بود و آمريکا و 
اسرائيل در مقابل نظام بودند همانگونه که در مقابل امام نيز بودند. آمريکا و 
اسرائيل در موضع ابطال انتخابات بودند همانگونه که در بيست و دوم بهمن 
پنجاه و هفت در موضع حفظ رژيم ستم شاهی بودند. خيلی ها با پافشاری بر 
امر باطلی از دنيا رفتند و حتی بعد از مرگشان هم تاکنون خوشنام مانده اند 
و شايد مردمی هم آرزو دارند در قيامت همنشين اينان باشند اما چيزی جز 
جايگاه عذاب نصيب ايشان نخواهد بود. شما اين مطلب را با جان و دل 
قبول داريد. بايد از اين محبوبيت های پس از مرگ ولو چندين هزار ساله به 
خدا پناه برد! امام هميشه می فرمود وقتی پای انجام وظيفه به ميان بيايد، من 
با مردم کار ندارم من با تاريخ کار ندارم من بين خود و خدای خود تعهدی 

دارم که بدان عمل می کنم.
 نظام بری حفظ مصلحت برخی را محاکمه نکرد 

 گروهی مردم را به خيابان ها کشاندند و نظام برای حفظ مصلحت ايشان 
را محاکمه نکرد، گرچه کارشان را به شدت محکوم کرد. حال اگر نظام حرف 
خود را پس بگيرد تا آن ها قهرمان شوند، پس از اين، نظام نسبت به موارد 
مشابه جز آنکه سر تسليم فرود آورد چه می تواند بکند؟! نظام ناچار است 

در موضع ان عدتم عدنا باشد خداوند هم می فرمايد «ان االله لا يغير ما بقوم 
حتی يغيروا ما بانفسهم» تسليم نظام در برابر زور و عقب نشينی، نظام را به 
راشيتيسم سياسی يا نرمی استخوان سياسی می کشاند. رفع حصر خانگی در 
شرايط اصرار بر مواضع قبلی عيناً مانند قبول ابطال انتخابات بدون مجوز 
قانونی اســت و معنی آن اين است که نظام حکم به نفی خود نموده است 
و از هيچ نظامی نمی توان چنين انتظاری را طلب کرد. با اصرار شــما، فتنه 
انتخابات ۸۸ آتش زير خاکستر خواهد ماند و نظام نسبت به آن نمی تواند 
بی تفاوت بماند. جمع شدن فتنه خاموش شدن مشعل است و خاموش شدن 
مشعل غير از خاموشی شمعک است. پذيرش خطا از طرف شما، شمعک 
را خاموش خواهد کرد. اجانب مصرند که اين شــمعک روشن بماند تا در 
زمان مقتضی مشعل را با آن روشن کنند، اصرار شما همان روشن نگه داشتن 
شمعک است و پذيرش خطا خاموش کردن آن؛ اينک اين کار بزرگ فقط و 
فقط از دست شما بر می آيد پس از اجر عظيم آن نيز غافل نشويد. اجانب 
درصدد آنند که آن چه با صدام کردند با شما هم تکرار کنند. تا صدام سر کار 
بود همه آتش ها را به او افروختند و وقتی دستگير شد محاکمه اش کردند و 
در نهايت حلق آويز شد و امروز نيز از مرگش کمتر از حياتش بهره نمی برند. 
عراق روزمره قربانی می گيرد و عاملين نيز امامی جز صدام ندارند. اجانب 
به پس از مرگ شــما می انديشــند که بيش از زمان حياتتان از شما بهره ها 
ببرند شما به چنين کاری راضی نشويد. عدم تمکين به قانون کار خوبی نبود 
کشــاندن مردم به خيابان ها درســت نبود! بهتر آن بود که مردم را به آرامش 
دعــوت می کرديد و به مردم می گفتيــد نافرمانی نکنيد تا از طرق قانونی به 
حقوق خود و شــما دست يابيم. در اين صورت مردم آرام می شدند و شما 
فرصت پيدا می کرديد تا در آرامش حقيقت را کشف کنيد. ملاحظه فرموديد 
که طرف مقابل شما سال ها با سفرهای استانی خود و با کارهايی که انجام 
داده و شيوه تبليغاتی خود توانسته رای مردم را به دست آورد، لذا بحث بر سر 
شيوه تبليغات به غير از بحث بر سر جابه جا کردن ميليونی آراست! عزيزان! 
تبعيت از حجت باطنی عقل همان تبعيت از خداوند متعال است و مخالفت 
با حجيت باطنی مخالفت با خداست. ((من اصلحما بينه وبين ربه اصلح االله 
ما بينه وبين خلقه)) خداوند باری تعالی که ابتدای عمر شريفتان را نورانی 

قرار داده انتهای آن را نيز نورانی قرار دهد.»

خاموش کردن شمعک از دست شما بر می آيد
نامه آيت ا... محی الدين شيرازی به موسوی و کروبی 

آرمان – سعيد سيف: «جنگ جملات در توافقنامه 
نهايی پيش روی مذاکره کنندگان اســت» اين را حسين 
موسويان، عضو اسبق تيم مذاكره كننده هسته ای كشورمان 
می گويد. هميشــه متن ها، يادداشــت ها و مصاحبه های 
او محتوای گزارش های روزنامه ها و ســايت های ايران 
اســت. خبرنگاران حوزه سياســت خارجی از توانايی 
و اطلاعات او در ۶ ماه گذشــته در تدوين گزارش های 
خود بهره بسياری گرفتند. بی ترديد پژوهشگر دانشگاه 
پرينستون آمريكا يكی از موثق ترين منابع اطلاعاتی برای 
روزنامه نگاران و گزارش نويسان مذاكرات هسته ای در 
روزنامه ها در شرايطی است كه مقامات وزارت خارجه 
از مصاحبه هــای تحليلی طفره می روند. يكی از دلايلی 
كه حسين موسويان را تبديل به يكی از موثق ترين منابع 
اطلاعاتی و تحليلی رسانه های خبری می كند اطلاعات 
به روز و البته تجربه اش اســت. در عين حال از آنجا كه 
 اين پژوهشــگر آمريكا را به عنــوان محل زندگی خود 
انتخاب كرده اســت و در اين كشور تحقيق و پژوهش 
انجام می دهد می توان گفت آگاه ترين كارشناس نسبت 
به مســائل آمريكاســت. به همين دليل خبرنــگاران و 
تحليلگران سعی می كنند به هر صورت ممكن با معاون 
پيشــين شــورای عالی امنيت ملی در آمريــكا ارتباط 
برقرار كنند و از طريق اين پژوهشــگر بتوانند بر غنای 
تحليل های خود بيفزايند. اميرحسين موسويان در سال 
۱۳۳۶ در يک خانواده مذهبی در کاشــان متولد شــد و 
در سال ۱۳۵۵ برای ادامه تحصيل راهی دانشگاه ايالتی 
کاليفرنيا در سکرمنتو شد، و در حالی که يک ترم به پايان 
تحصيلات او مانده بود با پيروزی انقلاب ايران ۱۳۵۷ به 
ايران بازگشت. او در آمريکا عضو انجمن های اسلامی 
دانشجويان ايرانی در امريکا يعنی همان جايی كه دكتر 
ظريف همكار ســابقش در شــورای عالی امنيت ملی 
حضور داشت بود وی پس از بازگشت به ايران بلافاصله 
به عضويت حزب جمهوری اســلامی درآمد. در سال 
۱۳۶۰ به حکم  شهيد بهشتی مسئوليت تهران تايمز را که 
پيشتر در اختيار صادق قطب زاده بود برعهده گرفت که 
اين مسئوليت تا سال ۱۳۶۹ ادامه يافت. او همچنين از 
بنيانگذاران روزنامه رسالت در سال ۱۳۶۴ بود و تا سال 
۱۳۶۹ عضو شــورای مرکزی اين روزنامه بود. در سال 
۱۳۶۴، از سوی آيت ا... هاشمی به سمت مديرکل امور 
مالی و اداری، سرپرســت ادارات کل و رئيس سازمان 
اداری مجلس منصوب شد و تا سال ۱۳۶۷ اين مقام را 
بر عهده داشت در همين سال به وزارت خارجه رفت و 

به رياست اداره اول غرب اروپا منصوب شد. يک سال 
بعد علی اکبر ولايتی او را به مديرکل غرب اروپا ارتقای 
مقام داد. زمانی که دكتر حسن روحانی مسئوليت پرونده 
هســته ای ايران را بر عهده داشت موسويان را به عنوان 
رئيس کميته بين الملل به همکاری دعوت کرد. وی عضو 
ارشد تيم مذاکره کننده هسته ای بود و سخنگوی هيات 
ايرانی به شــمار می رفت. با شــروع کار دولت محمود 
احمدی نژاد و پس از پايان کار تيم قبلی مذاکره کنندگان، 
مســئوليت موســويان نيز به پايان رســيد و جای خود 
را به جــواد وعيدی داد. موســويان کــه از منتقدان تيم 
مذاکره کننده هسته ای دردوران رياست جمهوری محمود 
احمدی نــژاد و حضور علــی لاريجانــی در رأس تيم 
مذاکره کننده هســته ای بود. پــس از چالش های فراوان  
موسويان ايران را ترك كرد و رحل اقامت در پرينستون 
آمريكا گزيــد. به دليل اطلاعات كامل اين پژوهشــگر 
آرمان تصميم گرفت با حســين موسويان معاون اسبق 
شــورای عالی امنيت ملی گفت وگوی كوتاهی را انجام 
دهد. مشروح مصاحبه آرمان با حسين موسويان در ذيل 

آمده است: 
ــا ويزای  ــنای آمريكا ب ــت كنگره و س  مخالف
ــرايط حاضر خبر مهم رسانه های  ابوطالبی در ش
جهان است. با توجه به تجربه و دانش حضرتعالی 
ــرايط حاضر كه گفت وگوهای  چرا آمريكا در ش
هسته ای برقرار است تصميم گرفته موضوع ويزای 

آقای ابوطالبی را پيش بكشد؟ 

به نظر من اين يک مخالفت غير منطقی و يک دردسر 
غيرضروری و البته بی سابقه بود که کنگره آمريکا در مورد 
ويزای يک ديپلمات برای ماموريت ســازمان ملل وارد 
عمل شده و قانون به تصويب برساند. کنگره آمريکا از 
توافقنامه هسته ای ژنو به شدت عصبانی بود. تلاش های 
زيــادی کرد که در اجرای آن اخلال کند. دو ســه ماهی 
تنش سنگين بر سر اين مساله بين کنگره و دولت اوباما 
ادامه يافت که نهايتا مقاومت و قاطعيت اوباما و حمايت 
افکار عمومی آمريکا موجب شد که کنگره عقب نشينی 
کنــد. موضوع آقــای ابوطالبــی فرصتی بــرای کنگره 
بوجــود آورد که تلافی کند زيــرا موضوع گروگانگيری 
ديپلمات های آمريکايی در افکار عمومی اين کشور يک 
مساله حساسی است. دولت اوباما هم نخواست که اين 
مساله تبديل به يک چالش جديد با کنگره شود که افکار 
عمومی از کنگره حمايت کند و او بازنده اين بازی باشد. 
چند ماه ديگر انتخابات کنگره انجام می شود و دو طرف 

برای جلب افکار عمومی تلاش می کنند. 
 آيا تنش جديد بر مسير گفت و گوهای هسته ای 

ايران و ۱+۵ تاثير می گذارد؟
هر دو دولت ايران و آمريکا مايل نيستند که مذاکرات 
هسته ای تحت تاثير مســائل جديد قرار گيرد. تهران و 
۶ قدرت جهانی عزم جدی برای رسيدن به يک توافق 

جامع و نهايی هسته ای را دارند.
 چالش جديد در حالی است كه آقای ظريف 
ــبت به آينده مذاكرات خوشبين است. به نظر  نس

شما تنظيم پيش نويس توافقنامه هسته ای در ماه  
آتی را چه چالش هايی تهديد می كند؟

هــم آقای ظريف و هم ۶ قدرت جهانی نســبت به 
مذاکرات خوشــبين و اميدوارند. من فکر می کنم که دو 
طرف مذاکره کننده درک کرده اند که حداکثر امتيازاتی که 
بايد بدهند و می توانند بگيرند، چيســت. هر دو طرف 
يعنی ايران و ۱+۵ آماده اند تا توافق نهايی را ظرف دو سه 
ماه تمام کنند. اما واشنگتن و تهران هر دو بيشتر نگران 
مشــکلات و مخالفت های داخلی هستند در عين حال 
برخی از كشــورهای عرب و رژيم صهيونيستی، مرتب 
بنزين روی آتش مشــکلات داخلی تيــم مذاکره کننده 
آمريکايی می پاشند. به عقيده من و بسياری از تحليلگران 
آقای ويليام برنز نفــر دوم وزارت خارجه آمريکا نقش 
کليدی در پيشــبرد مذاکرات داشته اســت. به هر حال 
واقعيت اين اســت كه آقای برنز می خواهد در مهر ماه 
بازنشســته شــود. اميدوارم که توافق نهايی تا آن موقع 
حاصل شده باشد چرا كه غيبت نفر دوم وزارت خارجه 
آمريكا می تواند بر روند گفت وگوها موثر باشــد. به هر 
حال اميدوارم تا آن موقع توافقنامه هسته ای ميان ايران و 

۶ قدرت جهانی حاصل شده باشد. 
 همانطوركه بهتر می دانيد از جمله اين چالش ها 
آماده كردن متن توافق پيشنهادی و توافق بر سر 
جملات و كلمات كليدی آن است، ممكن است 
ــی از توافقنامه  ــت های متفاوت ــرف برداش دو ط
پيشنهادی داشته باشند. متن توافقنامه پيشنهادی 
ــرف بتوانند به توافق  ــد تا دو ط بايد چگونه باش
برسند؟ و به نظر شما مهم ترين چالش ميان ايران و 

۶ قدرت جهانی بر سر چيست؟ 
از نظر من کليات توافق نهايی بر چهار اصل استوار 

خواهد بود:
۱)پذيرش غنی سازی در داخل خاک ايران از سوی 

قدرت های جهانی
۲)رفــع تدريجی تمامــی تحريم هــای يکجانبه و 

چندجانبه از سوی قدرت های جهانی
۳) پذيرش بازرســی های مورد درخواســت آژانس 

بين المللی انرژی اتمی از سوی ايران و
 ۴)پذيرش محدوديت هايی در مورد سطح و ظرفيت 

غنی سازی وآب سنگين توسط ايران.
در عين حال «جنگ جملات» در توافقنامه نهايی در 
پيش روی مذاکره کنندگان هسته ای ايران و قدرت های 

جهانی است.

يـاد د اشت
زندانيان از چه 
حقوقی برخوردارند؟

زندان جايی است که افرادی که تحت تعقيب هستند 
و برای ايشــان قرار بازداشت صادر شده همچنين کسانی 
که محکوميت قطعی يافته اند و به تحمل کيفر مشغولند در 
آن نگهداری می شوند.مسائلی نظير طبقه بندی سنی زندانيان 
يا طبقه بندی ايشــان از نظر انواع جرايم ارتکابی مسائلی 
اســت که از نظر شــکل نگه داری مطرح است اما به هر 
حال زندانيان صرف نظر از اينکه اتهامشان يا محکوميتشان 
چه باشــد از حقوقی برخوردارند که بايد در مورد همگان 
رعايت شــود. اين حقوق در دنيا شــناخته شــده است و 
ماحصل آن اين اســت که بر زندانی مشقتی بيش از آنچه 
که لازم است و در نتيجه جدا کردن او از جامعه و خانواده 
و محروم کردنش از زندگی آزاد بار می شود، تحميل نشود. 
در کشــور ما نيز سازمان زندان ها که وابسته به قوه قضاييه 
است مسئول تمامی زندان های کشور است و اين سازمان و 
پرسنل آن مکلفند آئين نامه زندان ها را رعايت کنند مامورين 
و مراقبين بايد ويژگی های خاصی داشــته باشند، ٱموزش 
ببيننــد و برای وظيفه خطيری که برعهده می گيرند تربيت 
شوند. زندانی از لحظه پذيرش در دست حکومت امانت 
است همچنان که از اولين لحظه دستگيری نيز چنين بود. 
به همين علت است که به موجب آئين نامه بايد دقيقا معاينه 
شود تا مشخص شود چه مشکلات بدنی و روانی ای دارد 
و رفتار با او در مدت حبس بايد با در نظر گرفتن وضعيت 
بدنی و روانی اش باشد. برنامه روزانه زندانيان از اذان صبح 
تا ســاعت ۲۲ مشخص است و مقرراتی که وضع شده به 
اين منظور است که زندانيان مزاحم يکديگر نباشند و در 
عين حال از نظر مراقبت های ويژه نيز مشکلی وجود نداشته 
باشد. بحث اشتغال و حرفه آموزی در زندان ها برای زندانيان 
غيرسياسی مطرح است و هدف اين است که زندانيان فاقد 
تخصص در مدت حبس چيزی ياد بگيرند تا شايد بعدها به 
کارشان آيد. البته همچنان که در گذشته های دور گفته می شد 
و هنوز هم گفته می شود ما زندانی سياسی نداريم زيرا جرم 
سياسی تعريف نشده است اما براساس قضاوت اجتماع 
و نظرات عامه تشــخيص زندانی سياســی و غيرسياسی 
کار دشــواری نيست. به هر حال در آئين نامه فعاليت های 
آموزشی و پرورشی پيش بينی شده و اين در حقوق زندانيان 
اســت. زندانيان می توانند از اخبار کشور از طريق وسايل 
ارتباط جمعی مجاز از قبيل روزنامه و تلويزيون و حداقل 
يک روزنامه کثيرالاانتشار مطلع شوند و حتی پيش بينی شده 
در صورت امکان در هر زندان نشريه ای منتشر و مقالات 
مربيان زندان در آن درج شود. ملاقات زندانيان جز حقوق 
آنهاســت و طبق ضوابط آئين نامه انجام می شــود به ويژه 
وکلای مدافع زندانيان می توانند با اخذ مجوز از مقامات 
قضايی با آنها ملاقات کنند و پيش بينی شــده کانون وکلا 
می تواند به هزينه خود اتاقی برای ملاقات بنا کند. در بعضی 
زندان ها اين اقدام در گذشته انجام شد. نمی دانم اينک اين 
اتاق های احداثی هنوز برای اين منظور استفاده می شود يا 
خير. زندانی حق ارسال مرسولات پستی و دريافت اينگونه 
محولات را دارد البته تحت شرايطی و نيز در موارد خاصی 
به طور ويژه و نيز به طور کلی می تواند از مرخصی استفاده 
کند که البته در مورد اينکه اين مرخصی حق است يا امتياز 
جای بحث وجود دارد به ويژه با توجه به اين که متهمين 
به جرايم سياسی و اقدام عليه امنيت کشور از اين ضابطه 
مستثنا هســتند و اعطای مرخصی به آنها مستلزم دستور 
رئيس کل دادگســتری استان است. به هر حال مسلم اين 
اســت که در روزگار ما زندان چنان جايی نيست که کسی 
را در آن رها کنند و نان و آبی به او بدهند و منتظر باشــند 
که زمان و سرنوشت تکليف او را مشخص کند. آئين نامه 
هر نوع بدرفتاری و توهين و حرکات سخيف را نسبت به 
زندانی اکيدا ممنوع کرده اســت. هر نوع تعرض نسبت به 
زندانيان مشمول عمومات قانون مجازات اسلامی است و 
حسب مورد مرتکب را می توان با قصاص، ديه يا مجازات 

تعذيری مجازات کرد. وا... اعلم
* حقوقدان

د يـد گاه
شائبه سياسی 
در سوال از وزرا

 
تصــور می شــد در ســال ۹۳ نمايندگانی کــه با طرح 
مســايل مختلف به دنبال منافع شــخصی و گروهی خود 
هســتند تغييری در اين روند بدهند و از حجم احضارها 
و انتقاداتشان به دولت بکاهند اما متاسفانه شاهد هستيم 
که اين روند هيچ تغييری نداشــته است و وزرا به مجلس 
احضار و مورد ســوال قرار می گيرند؛ ســوالاتی که بعضا 
ارتباطی با مســئوليت آنها ندارد. در مورد بحث سوال از 
وزرا لازم است اذعان کنم سوال کردن و تحقيق کردن، حق 
همه نمايندگان مجلس است و در قانون هم به  آن اشاره و 
تاکيد شده است. البته همکاران نماينده در مجلس با علم 
به اين حق قانونی خود نبايد به گونه ای رفتار کنند که نوعی 
شائبه  سياســی کاری از سوی آنها و در مقياس بزرگتر از 
سوی مجلس در اذهان ايجاد شود. در اينجا لازم به توضيح 
است که در بسياری از سوالات مطرح شده، مسائل فنی و 
تخصصی تحت الشعاع منافع سياسی و جناحی قرار گرفته 
اســت. به هر حال دولت در راستای اهداف خود شعاری 
را مطرح کرده اســت که بايد افراد و مديــران خود را در 
راستای تحقق آن انتخاب کند برای مثال رييس جمهور در 
مورد تعليم و تربيت ديدگاهی داشته است که بر اساس آن، 
آقای فانی را در منصــب وزارت آموزش و پرورش فرار 
داده است که مديران منصوب شده از سوی آقای فانی بايد 
مســائل و ديدگاه های دولت را به پيش ببرند و نمايندگان 
نمی توانند بگويند چرا مديران سابق تغيير کردند؟! چرا که 
بحثی منطقی نيست و مورد قبول هم قرار نمی گيرد. بنابراين 
اگر مديران جديد از مسئوليت خود تخطی کردند، می توان 
اين مسئله را اساس سوال خود قرار داد اما اينکه گفته شود 
ديدگاه سياسی وجود داشته استٰ،اين موضوع قابل قبول 
و قابل دفاع نيست چرا که همه ديدگاه سياسی دارند مگر 
جبهه پايداری ديدگاه سياسی ندارد؟! اينکه ديدگاه سياسی 
را در کار دخالت ندهند اين خواسته، بسيار منطقی، اخلاقی 
و دينی است اما هيچگاه نمی توانيد بگوييد ديدگاه و تفکر 
نداشــته باشند چرا که دولت برای اجرای شعارهای خود 
نياز به افــرادی دارد که اين ديدگاهها را به اجرا بگذارد و 
مديران همســو با ديدگاه دولت گذشته قطعا نمی تواند در 
پيشبرد اهداف دولت به آن کمک کند و اين مسائل را همه 
ما به عنوان نماينده بايد بپذيريم و ســوالات خود را حول 
محــور منافع ملی و تخصصی بپرســيم. درواقع به اعتقاد 
من همانطور که سوال از وزرا حق نمايندگان است تغيير 
مديران نيز حق دولت و وزرا است و ما به عنوان نمايندگان 
مردم بايد اين حق را برای دولت و نمايندگان دولت قائل 
شــويم چرا که دولت برای اجرای سياست هايش بايد به 
کسانی اتکا کند که خط مشی و اهداف آن را پذيرفته اند.  
*نماينده مجلس

دکتر بهمن کشاورز*

محمدرضا تابش*

نگره
نعمت زاده در مجلس:

۲۵ مورد مصوبه دولت های گذشته لغو شد
پانزده تا بيست درصد معوقات بانکی 

مربوط به بخش توليد است 
وزير صنعت روز گذشته به مجلس رفت تا اقتصاد مقاومتی مدنظر 
اين وزارتخانه را برای نمايندگان تشــريح کند. محمدرضا نعمت زاده 
با اشــاره به اينکه گفته می شود معوقات بانکی حدود ۸۰ هزار ميليارد 
تومان برآورد شده است، گفت که تنها ۱۵ تا ۲۰ درصد اين مبلغ مربوط 
به بخش توليد اســت. وی مقاوم بــودن در برابر تهديدها، مردم محور 
بودن اقتصاد، فسادستيزی، شفاف سازی مقررات، عدم تبعيض و کاهش 
وابستگی به درآمدهای نفتی را از ديگر ويژگی های سياست های اقتصاد 
مقاومتی عنوان و خاطرنشان کرد: کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی 
در برنامه پنجم هم آمده بود. فرمايش رهبری اين است که بودجه دولت 
از نفت بريده شود، اين بدان معناست که ما بايد ساير درآمدها به ويژه 
درآمد صادرات غيرنفتی را به نحوی افزايش دهيم که ســهم نفت در 
مجموع درآمدها کاهش يابد. نعمت زاده با بيان اينکه دوازده اصل از ۲۴ 
اصل سياست های اقتصاد مقاومتی مربوط به بخش صنعت، معدن و 
تجارت است، تصريح کرد: در همين راستا ما در وزارت صنعت ستادی 
را با حضور پانزده نفر از معاونين، مشاورين و کارشناسان وزارتخانه و 
همچنين بخش خصوصی، واحدهای مردم نهاد و چند نفر از اساتيد به 
راه انداختيم که اين ستاد مغز متفکر ماست و به صورت هفتگی تشکيل 
جلسه می دهد تا بتوانيم برنامه های خود را درباره اقتصاد مقاومتی ارائه 
کنيم. وی با ابراز تاســف از کوتاهی در اجرای سياست های مختلف 
ابلاغی رهبری و همچنين چشم انداز بيســت ساله، خاطرنشان کرد: 
اقتصاد پيش نمی رود مگر اينکه مقاوم و درون زا باشد و ما هم اميدواريم 
همه مردم در رابطه با توســعه اقتصادی فعال شــوند. وزير صنعت با 
اشــاره به برنامه های اين وزارتخانه برای تحقق سياست های اقتصاد 
مقاومتی، تصريح کرد: افزايش ســهم توليــد و صادرات محصولات 
خدمات دانش بنيان، رفع تمامی موانع قانونی و اجرايی توليد، تشويق به 
سرمايه گذاری بخش های خصوصی، تعاونی و سرمايه گذاران خارجی 
و همچنين ارتقای کيفی محصولات توليدی و روزآمد کردن فرآيندهای 
توليد به دانش روز از جمله برنامه هايی اســت که وزارتخانه ما برای 
تحقق سياست های اقتصاد مقاومتی دنبال می کند. نعمت زاده در ادامه 
توســعه روابط تجاری، محور قرار دادن رشــد بهره وری در اقتصاد با 
تقويت عوامل توليد، ارتقای ســطح دانش نيروی انسانی، رقابت پذير 
کردن اقتصاد، برگزاری دوره های آموزشی برای صنايع، معادن و بخش 
تجارت کشور و همچنين توجه به تحقيق و توسعه در رابطه با ارتقای 
بهره وری را از ديگر الزامات سياست های اقتصاد مقاومتی دانست. وی 
از تشکيل کميته ای در وزارت صنعت، معدن و تجارت برای شناسايی 
قوانين زايد خبر داد و افزود: حدود ۲۵ مورد مصوبه دولت که از گذشته 
و در دولت های مختلف اجرايی می شده و مانع رشد توليد و صادرات 
بوده شناســايی شــده و به کلی لغو شــده و بعضا اصلاح شده است. 
همچنين ما ۳۵ مورد اصلاحيه جديد برای مصوبات دولت پيش بينی 

کرده ايم و درصدد رفع موانع صادرات هستيم.
 ۳۵ ميليارد دلار صادرات غير نفتی در سال گذشته

علی لاريجانی، رئيس مجلس خطاب به نعمت زاده، گفت: توضيح 
دهيــد که بانک ها چطور می خواهند در خدمت توليد کار کنند؟ يکی 
از مشــکلات مطروحه از سوی نمايندگان اين است که بعضا بانک ها 
شرکت های اقماری دارند که بيشتر تسهيلات خود را به آنها می دهند، 
شــما به عنوان متولی اصلی صنعت و معدن در اين باره چه کرده ايد؟ 
نعمت زاده در همين رابطه به وجود مشکل سرمايه در گردش واحدهای 
توليدی اشــاره و خاطرنشان کرد: ما در ســال های گذشته تورم ۳۰ تا 
۴۰ درصــدی را تجربــه کرده ايم و با افزايش قيمــت ارز از ۱۰۰۰ به 
۳۰۰۰ تومان، هزينه های ارزی نيز افزايش يافت در حالی که ســرمايه 
بانک ها ثابت است. وزير صنعت، معدن و تجارت با بيان اينکه دولت 
درصدد افزايش سرمايه بانک صنعت و معدن است، گفت: بانک توسعه 
صادرات نيز تنها برای هفت درصد از صادرات غيرنفتی می تواند وام 
 دهد. با بانک های ملی و سپه نيز جلساتی داشته ايم و درصدد رفع اين 
مشکل هستيم. بانک های خصوصی نيز ظرفيت محدودی دارند. وی 
يادآور شــد: در سال گذشته ما بدون احتساب ميعانات نفتی و گازی، 
۳۵ ميليارد دلار صادرات غيرنفتی داشــتيم در حالی که ميزان واردات 
۴۹ ميليارد دلار بوده اســت لذا بايد کمک کنيم که صادرات غيرنفتی 
افزايش يابد. نعمت زاده در ادامه درباره معوقات بانکی نيز خاطرنشان 
کرد: اينکه گفته می شود معوقات بانکی نزديک به ۸۰ هزار ميليارد تومان 
است بايد ديد چند درصد از اين مطالبات مربوط به بخش توليد است. 
طبق بررسی های انجام شده بين ۱۵ تا ۲۰ درصد از معوقات بانکی به 
مطالبات واحدهای توليدی برمی گردد؛ بنابراين ۸۰ هزار ميليارد تومان 
معوقات بانکی به ســمت ســفته بازی حرکت کرده و نه توليد، که اگر 
اينگونــه بود بايد تورم کاهش می يافت. رئيس مجلس مجددا خطاب 
به نعمت زاده گفت: شــما که تاييد می کنيد بخشی از معوقات مربوط 
به توليد است و اين به خاطر نوسان قيمت ارز بوده می توانيد با قانون 
مجلس اين معوقات را تقســيط کنيد و واحدهای توليدی را مشمول 
بخشــودگی کنيد. نعمت زاده در اين باره گفت: اگر بانک ها در اختيار 
من بودند حتما اين کار را می کردم. وی با اشــاره به وجود سه ميليون 
صنف در داخل کشــور، اظهار کرد: دو ميليون از اصناف رســمی و با 
مجوز اتحاديه ها فعاليت می کنند و يک سوم آنها به خاطر اينکه شغل 
مولدی در کشــور به وجود نيامده به يک دکه يا مغــازه روی آورده و 
کاسبی می کنند. اينها فروش بالايی ندارند ولی با توجه به اينکه بايد يک 
خانواده را اداره کنند قيمت ها را افزايش می دهند. ما درصدد اين هستيم 
که تسهيلات بيشتری برای اصناف در نظر بگيريم. نعمت زاده در ادامه 
به وجود اشکالاتی در قانون جديد ستاد مبارزه با قاچاق اشاره کرد و 
گفت: قانون برنامه پنجم می گويد تنها ابزار کنترل واردات، تعرفه است و 
ما نبايد واردات برخی محصولات را ممنوع کنيم. وزير صنعت، معدن 
و تجارت با بيان اينکه برای اجرای سياست های مقاومتی بايد به جای 
کلی گويی، ابزار اجرايی فراهم شــود، افزود: از جمله اهداف ما برای 
تحقق سياست های اقتصاد مقاومتی اين است که نسبت ارزش افزوده 
بخش صنعت، معدن و تجارت به توليد ناخالص از ۳۸ به ۴۵ درصد 
افزايش يابد. همچنين درصدد اين هستيم که سهم صادرات محصولات 
با فناوری های متوســط و بالا به صــادرات کل صنايع و معادن به ۳۰ 
درصد برسد و کالای باارزش توليد و صادر کنيم. همچنين در نظر داريم 
رتبه کشور در رقابت پذيری جهانی را به کمتر از ۴۵ نزديک کنيم و رشد 
سالانه نرخ بهره وری کل عوامل توليد به سه درصد افزايش يابد. وی 
با بيان اينکه صادرات غيرنفتی بدون توليد امکان پذير نيست، اظهار کرد: 
ما در بخش پتروشــيمی، صادرات کود داشــتيم اما در اسفندماه سال 
گذشته وزير جهاد کشاورزی گفتند که کود صادرات نکنيد زيرا فصل 
کشت است البته ما روز گذشته با بانک مرکزی و اتحاديه کارفرمايان 
پتروشــيمی صحبت کرديم تا مشکل برای ارديبهشت ماه حل شود و 
کود هم برای مصرف داخل و هم صادرات، توليد شود. وزير صنعت، 
معدن و تجارت در بخشی از اظهارات خود در مجلس با تاکيد بر لزوم 
تسهيل واردات و صادرات و رفع موانع توسعه صادرات غيرنفتی گفت: 
من با رئيس کل گمرک صحبت می کردم و ايشان گفتند که گروهی را 
برای بررسی ثبت سفارش کالا تعيين کردند من هم گفتم اگر لازم شد 
می توانيم ثبت سفارش را لغو کنيم زيرا اين امر يک بروکراسی پرهزينه 
برای مردم اســت شايد هم آن را به نوعی اصلاح کنيم. وزير صنعت، 
معدن و تجارت در پايان با تاکيد بر لزوم جذب سرمايه گذاری مستقيم 
خارجی، يادآور شد: ما معتقديم اين رقم بايد سالانه به سه ميليارد دلار 
برسد چرا که آمار جهانی نشان می دهد به ازای يک دلار سرمايه گذاری 

خارجی، دو دلار به صادرات اضافه خواهد شد.

حسين موسويان در گفت وگو با آرمان: 

انتخابات كنگره، دليل مخالفت آمريكا با ابوطالبی است
كنگره آمريكا در جريان معرفی ابوطالبی تلافی كرد  توافقنامه هسته ای بايد تا قبل از بازنشسته شدن ويليام برنز امضا شود 

منابع غربي از تحركات سفير عربستان در تهران مي گويند: 

رايزنی های تهران - رياض برای سفر ظريف به عربستان
آرمان ـ سعيد سيف : مي گويند علاقه ايالات متحده 
نسبت به خاورميانه كاهش پيدا كرده است. همين امر 
موجب شــد عربستان سعودي كه به شدت وابسته به 
قدرت غربي بود به نوعي جايگاه خود را به واســطه 
كمرنگ شدن حضور حامي ابرقدرت اش لرزان بداند؛ 
به همين دليل پيرمردان دست به يكسري واكنش هاي 
احساسي و ريســك هاي خطرناك بزنند. به نوعي با 
همسايه شــمالي خود راه تخاصم را در پيش گرفتند 
ودمشــق  را ميدان تاخت و تــاز نيروهايي قرار دادند 
كه به نظر مي رسد چندان وفادار به رياض نباشند. اما 
سياستمداران كهنسال سعودي ريش خود را دو سال 
و كمي بيشتر در اختيار دوستان ناباب شان در سوريه 
گذارند و اكنون پس از صرف هزينه هاي فراوان متوجه 
شــده اند كه منطقه را وارد جنگ بي پايان تروريست 
هاي عقيدتي كرده اند. رياض در اين سال ها فكر مي 
كنــد رقابت منطقه اي با ايران كه اصل پذيرفته شــده 
سياسي است در دشمني با اين كشور خلاصه مي شود. 
اما به نظر مي رسد عربستان سعودي همزمان با تغيير 
در ايران، سياســت هاي خارميانه اي خود را در قبال 

همســايه شــمالي خود در خليج فارس دگرگون كرده 
اند. ديروز چندمين باري بود كه خبر از دعوت مقامات 
ايران به رياض توسط رسانه ها منتشر مي شد. ظاهرا 
ريش سفيدان رياض مي خواهند مرد اول ديپلماسي 
ايــران دكتر محمــد جواد ظريــف را ملاقات كنند تا 
شــايد يخ روابط تهران و رياض در گرماي خاورميانه 
پرچالش ذوب شــود. روزنامه  السفير به نقل از منابع 
خود از برگزاری سلسله نشست هايی ميان مسوولان 
ايرانی و سفير عربستان در تهران به منظور فراهم کردن 
مقدمات سفر محمد جواد ظريف، وزير امورخارجه 

ايران به رياض خبر داد.
 ظريف به عربستان مي رود؟ 

اين روزنامه لبنانی به نقل از منابع ياد شــده ادامه 
داد که قطر و کويت نيز در اين ميان نقش مثبتی را ايفا 
می کنند. اين منابع افزودند که سلسله نشست هايی ميان 
مسوولان ايرانی و سفير عربستان در تهران برگزار شده 
است و اين نشست ها چه بسا ممکن است در راستای 
فراهم کردن مقدمات ســفر اين مقام ايرانی به رياض 
باشد چرا که پيش از اين وزير خارجه ايران قصد سفر 

به عربستان را داشت. به گفته اين منابع از زمان انتصاب 
عبدالرحمن الشهری ، سفير جديد عربستان در تهران 
در فوريه گذشته تا به حال، نشست های دوره ای ميان 
وی و مســوولان ايرانی برگزار شــده است. ين منابع 
تاکيــد کردند که احتمالا به زودی يکی از مســوولان 
ارشــد وزارت امــور خارجه ايران که ممکن اســت 

ظريف باشد، به رياض سفر کند. 
 كويت ميانجي مي شود 

آنهــا افزودند که در راســتای بهبــود روابط تهران 
– ريــاض، قطــر و کويت نقش مثبتــی را ايفا کردند 
هم چنين تحرکاتی از ســوی روسيه به منظور نزديک 
کردن ديدگاه ها ميان تهران و رياض انجام شده است. 
السفير در ادامه آورده است: اين (فراهم کردن مقدمات 
ســفر يک مقام ايرانی به رياض) در حالی اســت که 
آمريکايی ها طی سفر اخير باراک اوباما، رييس جمهور 
آمريکا به عربستان، به طور واضح اعلام کردند که روند 
مذاکــرات درخصوص توافق هســته يی نهايی، روند 
نهايی و بی بازگشتی را طی می کند و عربستانی ها بايد به 

کارهای شان سروسامان دهند.

 سفيرجديد  ايران در رياض 
ظاهرا موفقيت دولت يازدهم و دستگاه ديپلماسي 
آن؛ عربستان را از خواب غفلت چند ساله بيدار كرده 
است. آنها هم فهميده اند كه توافق ژنو نقشه سياسي 
خاورميانــه را تغيير داده اســت. علائمي كه در حوزه 
سياســت خارجي دو كشــور خاورميانه اي، ايران و 
عربستان ديده مي شود حاكي از اين است كه تمام طرف 
هاي منطقه اي بر ضرورت وجود نوعي هماهنگي پي 
برده اند. طبيعتا در ايران دولتي متفاوت از گذشته روي 
كار آمده اســت در سطح بين المللي هم قدرت هاي 
بين المللي به اين نتيجه رسيده اند كه بايستي با گفت 
و گوي بيشتر مســائل منطقه اي را به نتيجه برسانند؛ 
به عقيده كارشناســان توسعه افراط گرايي و خشونت 
درخاورميانه محصول نبود گفت و گوي سازنده ميان 
قدرت هاي منطقه اي است. همگان آگاهند كه منطقه 
خاورميانه به دليل چالش سوريه و گروههاي افراطي 
در شرايط خاصي قرار دارد. در شرايط حاضر به نظر 
مي رسد ايران هم بايد سفير جديد خود را در رياض 

معرفي كند. 


